
facă singuri destinul, în proiecte indi
viduale, pentru că noi în echipă nu 
ştim să lucrăm. 

Aţi pomenit de New York. Ne-am 
putea oare inspira din lucrul în 
echipă sau din s istemul  teatral 
rrede in .Arrerica? 
În America lumea merge la teatru ca 
la meci. (Acolo, chiar eu am stat o 
dimineaţă întreagă în ploaie pentru a 
putea intra la o expoziţie Chagall.) Şi 
asta pentru că acolo cultura s-a asi
milat, mai ales prin programe care 
iau copilu l  din şcoală şi îi fac iniţierea 
în l imbajul artistic. La noi, tineri de 1 8  
ani n u  a u  intrat niciodată l a  Ateneu 
sau în altă sală de spectacol, iar sin
gurul lor orizont cultural este dis
coteca şi pub-ul. Eu sunt adeptul unui 
teatru popular, viu, care trăieşte în 
comunităţi, ş i  nu  a l  u nui  teatru 
solemn, scorţos ş i  îndepărtat de 

oameni. Văd teatrul în garaje, în 
parking-uri, în magazii adaptate, iar 
periferii le au foarte multe astfel de 
locuri. Trebuie să ieşim cât de curând 
din centrul oraşelor spre periferie, 
către cartiere. Balta Albă este cel mai 
mare cartier bucureştean şi nu are o 
sală de teatru. Sunt convins că mulţi 
actori care stau pe tuşă în teatrele 
centrale s-ar duce să joace în astfel 
de spaţii, pentru că ar câştiga bani şi 
şi-ar putea face meseria. 

Credeţi că ar trebui un repertoriu 
adecvat atât spaţiului  cât şi publicu
lui potenţial?  
Eu cred că, dacă joci în cartiere Goldoni, 
Moliere sau Caragiale, nu rişti nimic. 
Teatrului de azi îi l ipseşte dinamica. El a 
rămas în clădirile antice, osificate, cu 
vechile formule, pentru un public din 
centru, de la ambasade, lăsând în afară 
95% din populaţia României. 

Poate că scenei româneşti îi l ip
seşte ceva care să vă atragă mai des 
în sălile de spectacol .  • •  
Aş fi foarte bucuros dacă s-ar face la  
Bucureşti un  teatru de caba ret 
politic. In primul rând, Bucureştiul nu 
are aşa ceva, cabaretul politic este un 
gen foarte sofisticat, cu un public ca 
la concertele de jazz. Am văzut la 
New York cabaret politic, cu actori 
care dansau profesionist, cântau la 
instrumente, aveau voce şi îşi dădeau 
replica shakesperian. în spate, exista 
? echipă de şase-şapte oameni. 
Intr-u� astfel de grup, eu aş fi scena
ristul. lnsă, la noi, astfel de actori nu 
există deocamdată, ar trebui formati. 
Şi, apoi, unde găseşti în Bucureşti 
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sală cu cincisprezece-douăzeci de 
mese, cu loc pentru pian ? . . .  Totul ar 
trebui luat de la zero. 

Miruna Berescu 

�vvajJHg,aţia imaginii 
Happening estival 
H azardându-mă să asociez ter

menul de happening emisiu
nilor în direct, care-şi propun 

distrarea maselor din faţa televizoa
relor pe timp de caniculă, sigur că-mi 
asum riscul unei interpretări vulgariza
toare a ceea ce Artaud constata că se 
poate adesea întâmpla, iar Jean
Jacques Lebel chiar teoretiza drept 
"reînnoirea şi intensificarea percepţiei". 
"Patentul" divertismentu lui facil se 
apropie, desigur, mai mult de accepţia 
americană a genului, aşa cum 1-a iniţiat 
Alian Kaprow uzând de o tehnică 
anume adusă la cunoştinţa partici
panţilor printr-o ... broşură "de iniţiere". 
In zilele noastre nu se mai osteneşte 
nimeni cu instructaje prealabile, în 
ciuda faptului că se cheltuiesc bani 
grei pentru preluarea unei structuri 
deja verificate de către experţi ai tele
viziunilor comerciale mondiale. Cal
chierea a devenit un veritabil-titlu de 
nobleţe care ar trebui să le fie suficient 
şi participanţilor, şi privitorilor. Aşa că 
despre originalitate aproape că nici nu 
mai are rost să se discute, ci doar -
dacă ne-o fi şi asta permis, în calitatea 
noastră de plătitori de abonament TV, 
cu drept însă de comutare şi pe alte 
canale! - despre eficacitate. 
Nu e prima oară când, vrem-nu vrem, 
suntem scoşi la discotecă, indiferent de 
vârstă. în fond, n-ar fi chiar atât de rău 
dacă nu s-ar abuza de aceleaşi şi ace-

leaşi formule, aceleaşi şi aceleaşi 
formaţii, aceleaşi şi aceleaşi unghiuri 
de filmare sexy. E de la sine înţeles că 
pe loc fruntaş se situează animatorii 
special izaţi Liana Stanciu (mult mai în 
largul ei decât când e vorba de "aripile 
filmului") şi Dan Negru, care-şi folosesc 
energia şi cunoştinţele în domeniu la 
"Party Time". Aceeaşi Antena 1 mai be
neficiază şi de "Totul va fi bine", care a 
împlinit un an de existenţă, timp în 
care cei trei membri ai formaţiei HQ 
adună public dornic de distracţie în 
spaţii adecvate. De analizat ar fi, poate, 
diferenţa - ignorată total ....: între ceea 
ce înseamnă participare propriu-zisă şi 
participare mediată de camera de fil
mat. Diferenţa e sensibilă, dar nuan
ţele se pare că nu interesează pe ni
meni! Nici măcar ineficacitatea fla
grantă nu dă de gândit. Vezi la Prima 
TV "Strada Milion" (surogat al "clasicei" 

camere ascunse) pe care un cuplu de 
actori - Ovidiu Cuncea şi Marius Dro
geanu - "rodaţi" de alt post TV, nu iz
buteşte defel să o transforme într-un 
perimetru ludic. Care - teoretic - ar 
trebui să mizeze pe asumarea ridicolu
lui, amintind de regulile commediei 
dell'arte. 
Leonard Miron, un veteran al genului 
(autrement coiffe'), se străduieşte, flan
cat de o vajnică parteneră, să dispece
rizeze "aventurile" a sase voluntari de 
calibre (la propriu!) diferite, selecţia-

naţi pentru popularea "Golfului teme
rari lor", creat special pentru fidelii 
României 1 .  Deocamdată emisiunea a 
excelat în materie de ... filmări subac
vatice. 
După o prealabilă pregătire (vestimen
tară) "pe uscat", Teo a fost lansată de 
ProTV la apă, adică la mare, unde-şi 
pune la bătaie inepuizabila volubili
tate generatoare de bună-dispoziţie . .  
Până când Prigat ne va facilita alegerea 
naturală de tip hot line la "Vara 
ispitelor'', am optat pentru Intrarea în 
Europa cu cei doi cârcotaşi de serviciu 
la Prima, Huidu şi Găinuşe. O iniţiativă 
singulară, de-a dreptul culturală! Eroii, 
binecunoscuţi din emisiunile de radio 
şi TV, o dată plecaţi în vacanţă (vezi re
centa modă "de bonton" adoptată de 
vedetele mass-media - dar nu numai! 
- de a-şi comunica itinerariile, care mai 
de care mai extravagante) s-au gândit 
să ne ia cu ei şi pe noi, bieţii telespec
tatori sedentari! Pentru început ni s-a 
oferit ocazia de a călători prin Austria, 
respectiv prin Viena. Furnizându-ni-se 
într-un mod neostentativ şi date 
despre locuri le, monumentele, obiec
tivele turistice vizitate "la pas". Acest 
tip de parteneriat întru divertisment 
estival este de preferat improvizaţiilor 
nesfârşite. Care n-au nimic de-a face 
cu ... happening-ul! 

Ir ina Coroiu 
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